
Na bfezích Olse roste dzungle. Na viné je kridlatka
REGION fteka Oise je symbolic- 
kym spojenim obci Jablunkovska. 
Neni divu, ze je jednim z pilifu 
regionâlniho patriotismu. Odvadi 
vodu z drtive vetsiny potokû, po- 
tûckû i ficek. Jenze v poslednich 
letech neni ve vegetacnim obdobi 
na mnoha mistech jeji koryto vi- 
det. Müze za to houzevnatâ inva- 
zivni rostlina jmenem kfidlatka.

„Kfidlatky se u nâs vyskytuji 
ve tfech druzich, pficemz jeden 
z nich, kridlatka Ğeskâ, je kfizen- 
cem kfidlatek japonskych a sa- 
chalinskych a v regionu Beskyd 
se masove rozsirila po povodnich 
v roce 1997. A dal se intenzivne 
§ifi,“ vysvetlil starosta Hrâdku 
Robert Borski, ktery se s touto ne- 
znicitelnou rostlinou na uzemi sve 
obce uz par let potykâ. Hrâdecane 
jsou na svoji feku velmi hrdi. Pfed 
casern vsak zaznamenali, ze jeji 
bfehy zacaly zarûstat podivnymi 
kefi. „Zpocâtku jsme si toho prilis 
nevsimali, rostlina nepokryvala 
velkâ uzemi. jenze se rychle mno-

zila a zarüstala luzni lesy na obou 
brezich (kridlatka müze s prehle- 
dem vyrüst do vyäky az tfí met- 
rû). Proto jsme se zacali timto pro- 
blémem zabyvat,“ uvedl starosta. 
Jenáe díky sbéru dalsích informací 
bylo vsem velmi brzy jasné, ze boj 
s kfídlatkou neni snadny a vyzadu- 
je trpélivost a spolecny postup na 
celém povodí.

Botanici krídlatku radí k nepú- 
vodním, velmi agresivním rostli- 
nám, které v naäi prírodé nemají 
pfirozeného neprítele. Tudíz se 
mohou masivné Sírit. Existují do- 
tacní programy na její likvidaci. 
„Napfíklad v povodí Morávky si 
trílety boj s ni vyzádal 28 milionü 
korun. Ted uz je jeji invazivní vy- 
skyt patrny i zde na Jablunkovsku 
a je nejvyssí cas na to, abychom 
adekvátné zareagovali,“ doplnil 
Borski s tím, ze aby mélo hubení 
smysl, je treba po dobu nékoli- 
ka let postupovat koordinované 
a systematicky ve vsech obcích 
Jablunkovska. Ke spolecnému po-

stupu je tfeba ziskat i polskou Is- 
tebnou, nebof tam Olza prameni.

„Ğim je sireni kridlatky ne- 
bezpecne? Huste porosty teto 
rostliny nejenze vytlacuji püvod- 
ni rostlinnâ spolecenstva, ale 
poskozuji bfehy, protipovodnovâ 
zarizeni, nâspy, naruâuji chodni- 
ky a silnice (dokâzi prorûst as- 
faltem o sile az 5 cm). Napadene 
plochy zarostou takovou merou, 
ze se stâvaji nepfistupne. Navic 
je okoli reky Olzy od Bukovce po 
Vendryni vyznamnou prirodni 
lokalitou, chrânenou v râmci sys- 
temu Natura 2000. Pokud sprâvci 
vodnich tokû nezacnou problem 
reşit nyni, v budoucnu bude nut- 
ne na likvidaci kridlatky vynalo- 
zit mnohem vice penez,“ podotkl 
zâverem starosta.

Problem kridlatky povazuje 
za velice vâzny a obtizne resitel- 
ny take Povodi Odry. „Na likvi
daci kridlatky spolupracujeme 
s vice institucemi, tfeba s Mo- 
ravskoslezskym krajem ci Lesy

ĞR jakozto správci vétsích ploch 
v území. Zâsah proti kfidlatce 
je nutné vést nejlépe v celé pió
se néjakého uceleného povodí a 
také opakované. Takto jsme spo- 
lupracovali v povodí Morávky a 
Ostravice. Kromé toho kfídlatku

likviduji nasi pracovnici üdrz- 
bou travnich porostû kölem fek, 
kosenim trâvy na hrâzich a bfe- 
zich tokû, ale take chemickymi 
postfiky na nejvice postizenych 
plochâch,“ uvedl Petr Bfezina z 
Povodi Odry. (dk)

Kridlatka kölem toku reky v Hrádku. Foto: 0Ú Hrâdek


